
MIRA IOSIF 

In silele Decadei 
« 

Decada dramaturgiei originale a adus în sălile bucureştene atîta risipă de 
decoruri şi lumini, atîtea replici, fantezie regizorală, roluri noi, premiere şi, deopotrivă, 
atîtea articole în ziarele Capitalei, cronici elogioase sau rezervate, aprecieri uimite 
şi declaraţii oficiale, încît a schiţa cîteva impresii asupra acestui eveniment teatra! 
e un lucru din capul locului primejduit de viciul banalităţii. 

Undeva în confesiunile sale, Sainte-Beuve spunea : „Apelînd la scrutinul tuturor 
opiniilor, criticul işi va dobîndi rezultatul cel mai complet şi mai drept." 

Cuvintele criticului francez sînt cu atît mai valabile, cu cît, „alegerile" fiind 
terminate, opiniile discutate şi tipărite, iar concluziile trase, nouă nu ne mai rămîne 
decît să aşternem pe hîrtie cîteva reflecţii şi evocări ale „Decadei de 11 zile", acest 
cveniment unic prin caracterul său in istoria teatrului nostru. 

Privehştea atîtor teatre, cu sau fără tradiţie, venite din toate punctele car-
dinale ale ţării, aducînd mesaje de artă autentică, vibraţie şi dăruire, îndiferent de 
cextul generos sau zgircit al pieselor, nu se poate să nu fi emoţionat şi captivat 
totodată pînă şi pe cel mai sceptic om de teatru. Fără a fi pompcşi sau retorici, 
unii dir. aceşti sceptici (după încheiere) afirmau cu toată tăria şi certitudinea 
că Decada a marcat o etapă deosebită în viaţa teatrală, a constituit o surpriză şi 
o garanţie a forţelor teatrului nostru contemporan. Evident, în afara laturii emo-
ţionante, a aspectului sărbătoresc şi generator de optimism, caracteristice acestui 
festival teatral — analizat cu luciditate şi spirit critic, raportat la cerinţele tot mai 
mari faţă de o artă realist-socialistă — Decada a reflectat nivelul general al teatru-
lui nostru cu succesele şi frînele sale, cu punctele sale de vîrf şi scăderile sale, 
ca şi nivelul dramaturgiei originale, cu căutările şi împlinirile sale, cu eroii autentici 
si schematici, cu conflictele veridice şi artificioase, totul într-un variat mozaic de cu-
lori, simţiri şi mişcări de scenă şi într-un răstimp ameţitor de şcurt. 

O problemă de algebră 

Puţini dintre acei care în zilele Decadei au văzut spectacolele, fie ale unui şi 
aceluiaşi teatru, intr-o sală sau alta, fie ale citorva teatre, toate anunţate de bătaia 
gongului la aceeaşi oră fixată ; puţini dintre aceia care se obişnuiseră să vadă gru-
puri de actori invadînd toate bulevardele Bucureştiului şi puţini dintre aceia care 
nici nu bănuiesc marea mulţime nevăzută de maşinişti şi tehnicieni, sufleri şi regi-
zori de culise, cunosc munca organizatorică, problemele şi soluţiile cărora a trebuit 
să le facă faţă comisia de organizare a Decadei. 

Numai prezentarea unui număr de 82 de spectacole în faţa publicului şi de 
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alte 23 în faţa juriului — şi aceasta, în răstimp de numai 11 zile — a constituit 
o adevărată problemă de algebră. Probleme a iscat şi adaptarea fiecărui spectacol 
la scenele respective (fie spus cu acest prilej, s-a dovedit încă o dată cît de ne-
corespunzătoare sînt unele scene din Capitală) ; în această privinţă cel mai greu a 
tras chestiunea decorurilor. în aceeaşi ordine de idei e interesant de ştiut că în 
zilele Decadei, caravane de vagoane de cale ferată şi autocamioane au transportat 
decorurile la Bucureşti, pe drumuri de sute de kilometri. Iar în nopţile Decadei, 
după ce cortinele se lăsau peste deznodăminte, iar rotativele trăgeau cronicile dra-
matice, pe străzi alergau camioanele care duceau şi înapoiau decorurile de la 
uriaşul depozit special amenajat în Parcul Libertăţii. Regretăm că în problemele 
decorurilor putem vorbi mai mult şi mai lesne despre aspectul tehnic, de adapta-
bilitatea sau inadaptabilitatea lor la scenă (cazul împărătiţei lui Machidon — Turda 
şi cazul spectacolului Horia — Iaşi), de caracterul spectaculos al transporturilor 
şi mai puţin despre valoarea lor scenografică, despre calităţile lor artistice. Citez, 
fireşte, unele excepţii : decorurile la Horia care au contribuit mult la reliefarea 
textului şi plasticizarea acţiunii ; de asemenea, decorurile la piesa intr-un ceas bun 
(Teatrul de Stat — Galaţi) semnate de Al. Brătăşanu, ca şi rezolvarea scenografică 
interesantă a actului I din Avansarea şefului (Teatrul de Stat Valea Jiului — Petro-
şani). Dar ca totdeauna excepţiile nu confirmă decît o regulă. în cazul nostru,, 
regula e cummţenia, lipsa de îndrăzneală şi fantezie din partea majorităţii pictori-
lor scenografi. (Recunosc, „descoperirea" nu e inedită.) Aşadar, în nopţile Decadei, 
ca părţi componente ale ei, pe străzile Bucureştiului, se puteau întîlni (la ore tîrzii) 
camioane pline de practicabile cu panouri pictate înfăţişînd Munţii Apuseni ori casele 
lui Machidon Olteanu ; unele transportau şi membri ai comisiei de organizare în 
turele de control — (aceştia „scuturau" Decada în timpul nopţii, ca să poată apărea 
„dichisită" în timpul zilei) ş i . . . grupuri, grupuri de actori. 

N u ş i-an pierdut condiţia de elevi 

Ce se poate spune despre tinerii actori veniţi în Decadă ? Desigur, fiecare are 
biografia sa, visurile şi problemele sale ; a le schiţa aici înseamnă a comite un act 
mult mai schematic decît multe roluri de eroi pozitivi interpretate de ei înşişi. 
Orgoliile şi frămîntările unor tineri actori le-am putut cunoaşte în Decadă cu aju-
torul Preludiului Anei Novac — pe care tînărul colectiv al Teatrului de Stat din 
Galaţi 1-a interpretat cu deosebită dăruire şi avînt. Trăindu-şi scenic întrebările şi 
răspunsurile, tineri actori ca Matei Alexandru, Dana Comnea, Vera Varzopov, Leonard 
Calea au făcut din Preludiu (nu trebuie uitată contribuţia regizorului Crin Teodo-
rescu) surpriza Decadei. Surpriza a fost nu numai pentru mezini, ci şi pentru foştii 
lor dascăli. Radu Beligar — care a condus anul trecut clasa proaspeţilor absol-
venţi — ne-a vorbit de pildă într-un scurt interviu despre foştii săi ucenici : „Mi-am 
revăzut foştii elevi şi actualii colegi de scenă în spectacolele : într-un ceas bun, 
l'reludiu şi Liceenii. Cred că azi, nici unul din ei nu regretă că a plecat în provincie. 
în Bucureşti, intr-un an de zile, n-ar fi avut atîtea posibilităţi de afirmare cum 
au avut în aceste puţine zile". Cuvintele lui Radu Beligan ne-au amintit de tabloul 
exilului in provincie, care întuneca altă dată întreaga existenţă a unui tînăr actor. 
«Promoţia de anul trecut a Institutului — ne-a mai spus interlocutorul nostru — 
a fost sfâtuită să plece împreună, să ducă mai departe colectivul închegat care s-a 
format pe băncile şcolii. Evident, ei au plecat cu inima strînsă, socotindu-se fiecare 
un reprezentant al „generaţiei de sacrificiu".» Şi astfel s-au născut Teatrul de Stat 
— Galati şi secţia romînă a Teatrului de Stat — Oradea . . . 

„ . . . Iar astăzi, ceea ce izbeşte în primul rînd în jocul lor este sentimentul 
„echipei", al colectivului unit prin aceleaşi experienţe şi aspiraţii." Cu emoţie, fostul 
„dascăl" al promoţiei (ne e totuşi greu să ni-1 imaginăm pe Radu Beligan în alt rol 
de dascăl decit cel al prof. Miroiu sau Andronic) ne-a povestit despre „mica şedintă 
de productie", care a avut loc în culise, după spectacolul prezentat în faţa juriului. 
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Atunci, actorii s-au preschimbat iar 
in elevi şi pentru cîteva clipe a 
reînviat fosta clasă de Institut. «E 
bine că ei continuă să păstreze „con-
diţia de elevi"», — declara cu satis-
facţie Radu Beligan, mărturisind că 
•el însuşi nu se va dezobişnui nicio-
dată de sentimentul că e un veşnic 
ucenic, un etern elev la şcoala vieţii 
şi a scenei. 

Exprimîndu-şi cu un surîs des-
•chis bucuria pentru rezultatele Deca-
dei, care au confirmat succesul şcolii 
noi, al metodelor ştiinţifice de învă-
ţămînt — el ne-a mai împărtăşit şi 
unele temeri ale sale privitoare la 
•dezvoltarea tinerei generaţii. In pri-
mul rînd, se pune problema unui repertoriu adecvat, care să nu le forţeze brusc 
evoluţia, să nu-i determine la salturi periculoase în munca lor de cucerire a mă-
iestriei artistice. Ministerul Culturii trebuie să acorde acum un deosebit sprijin 
acestor tinere teatre. „Mă refer la lipsa de pictori scenografi competenţi, lucru care 
stînjeneşte pe actori in munca lor, pe urmă, la asigurarea condiţiilor materiale celor 
mai bune şi la o sumă de alte probleme." 

La despărţire, Radu Beligan ne-a condus spre clasa sa din anul I, care se 
pregătea pentru exarnene. Deschizînd încet uşa, am asistat la următoarea scenă : 
studenţii, in aparentă dezordine, dar cu o logică precisă în fiecare mişcare, se 
grimau. aranjau lucrurile, finisau decorurile, totul cu un amestec de bucurie şi îngri-
Jorare. Altă viitoare promoţie. 

Credem că nici aceştia nu-şi vor pierde niciodată „condiţia de elevi" şi în 
«decadele următoare ne vor dărui aceleaşi surprize ca şi colegii lor mai vîrstnici. 

Atunci.. . a reînviat fosta ciasă de Institut. 

Trei examene de stat 

în această Decadă, alături de tinerii actori, în generaţia nouă care a pătruns 
în teatru s-au remarcat şi cîţiva tineri regjzori. Munca unora a fost răsplătită prin 
•distincţiile juriului, a altora a fost amintită şi menţionată în presă, fapt cert e că 
prezenţa acestor tineri regizori a constituit o altă surpriză a Decadei. 

Pe Mihai Dimiu, Valeriu Moisescu şi Radu Penciulescu i-am întîlnit în sălile 
Institutului a doua zi după încheierea Decadei. Aici, în această ambianţă care le-a 
fost familiară atîţia ani, cei trei regizori — deja reputaţi ! — s-au transformat 
imperceptibil în studenţi, proaspăt „lansaţi", ai examenului de stat. 

Dacă pentru absolvenţii altor institute, examenul de diplomă constituie o di-
zertaţie lungă, savantă şi copios documentată — cele trei piese prezentate ca examen 
de stat, respectiv Ultima oră, într-un ceas bun şi Liceenii, au fost mai mult decît 

•o dizertaţie. O pledoarie entuziastă, pasionată, desigur cu stîngăciile inerente înce-
putului, o dizertaţie viu colorată, invitind la indrăzneală în artă, împotriva şablo-
nului şi conformismului. Despre spectacolul lui Mihai Dimiu s-a vorbit pe larg în 
presă. Ceea ce vrem să subliniem noi este doar tendinţa tînărului regizor de a cer-
ceta drumuri nebătătorite, de a proiecta o lumină nouă asupra piesei ; lucrul acesta 
apare cu deosebire în actul I. Acelaşi lucru se vădeşte şi în Liceenii, spectacol pe 
care regizorul Radu Penciulescu 1-a conceput într-o manieră deosebită de spectacolul 
Teatrului Naţional din Bucureşti. Timbrui nou, nealterat de rutină, a răsunat şi in 
piesa într-un ceas bun (regia Val. Moisescu), manifestindu-se îndeosebi în viziunea 
scenoyrafică a actului II (camera fraţilor Averin) şi în concepţia finalului în care 

-comicul se impleteşte suav cu un lirism reţinut. 
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Comisia care a examinat aceste lucrări n-a fost de astă dată constituită 
numai din juriul Decadei sau profesorii Institutului ci şi' din publicul Capitalei, 
recunoscător faţă de aceste sincere manifestări de artă. El a promovat prin aplauze 
pe cei trei candidaţi. 

Cea mai tînără autoare 

Fireşte, judecînd nu după vîrstă (în artă, vîrsta nu poate constitui un criteriu 
de valoare) ci după apariţia la iumina reflectoarelor, piesa Mariei Foldes, Zile obişnuite, 
este cea mai tînără lucrare a dramaturgiei originale, prezentată în cadrul Decadei. 

Lăudată şi criticată — ca orice piesă — Zile obişnuite a primit botezul focului 
iiterar, atestindu-şi astfel viabilitatea. 

In seara prezentării spectacolului în sala C.C.S., în faţa juriului, nu mai puţin 
emoţionată decît actorii era autoarea. 

Ea ne-a mărturisit strînsa conlucrare cu Teatrul de Stat din Baia Mare, care 
a stat la baza muncii sale de creaţie. Talentatul regizor Harag Gyorgy, care a pus 
piesa în scenă, impreună cu întreg colectivul au fost de un neprecupeţit ajutor 
dramaturgului începător. Scnsă pentru actorii acestui teatru, din colectivul cărora 
Maria Foldes a făcut cîndva parte, piesa Zile obişnuite — în ciuda asemănărilor de 
mediu şi atmosferă cu alte lucrări ale dramaturgiei noastre — a adus în cadrul 
Decadei tonalitatea proprie a unor eroi autentici cu frămîntări adevărate, realitatea 
unei lumi a familiei burgheze, care se destramă. înainte de a încredinţa hirtiei cele 
cîteva cuvinte pe care ni le-a spus autoarea, vrem să mai adăugăm d reflecţie pe mar-
ginea Zilelor obişnuite. Ca orice lucru valoros, care dobîndeşte forţă generalizatoare, 
piesa Mariei Foldes a scos încă o datâ în relief — ca în procedeul chimic cu hîrtia 
de turnesol — punctele cîştigate ale dramaturgiei noastre, ca şi verigile sale slabe. 
Bineînţeles ne referim la eroii pozitivi, care şi in piesa Mariei Fbldes sînt mai sărăciţi 
sufleteşte, mai liniari decit cei cărora li se opun. 

Deşi in această Decadă s-au perindat pe scenă nenumăraţi eroi de toate vîr-
stele dir diferite medii şi de diferite facturi psihice — pe care unii actori i-au 
imbogăţit substanţial (e suficient să amintim doar creaţia Eugeniei Eftimie-Petrescu 
în rolul Mariei Pricopie din Atenţiune, copii!), dovedind şi celor mai sceotici marele 
succes al unui festival de piese originale — nu ne putem declara mulţumiţi. Mai 
iipsesc glasuri pe scenă, glasurile contemporanilor noştri cu timbrul lor autentic şi 
pur în frumuseţea sa. 

Piesa pe care Maria Foldes ne-a declarat că o va scrie acum, e poate o pro-
misiune in acest sens. 

Discretâ, autoarea nu ne-a spus mai mult despre şantierul său literar. In 
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schimb, ne-a vorbit despre . . . Decadă, despre tinereţea care s-a manifestat cu acest 
prilej — neţinînd seama de vîrste, topind într-un singur şuvoi impetuos generaţiile 
teatrului romînesc ; despre suflul nou care a pătruns în arta teatrală, manifestîndu-se 
în provincia care odinioară nu era decît un cimitir al năzuinţelor artistice. Ilustrîn-
du-şi afirmaţiile cu numele unor tineri autori, regizori sau actori, ca Ana Novac, 
Octavian Sava şi Virgil Stoenescu, Crin Teodorescu, Harag Gyorgy, Cristina Tacoi, 
Ion Vîlcu şi nenumăraţi alţii, Maria Foldes ne-a mărturisit, roşind, bucuria de a fi 
ajuns în Decadă şi Zilele obişnuite. Sperăm că la viitoarea competiţie a teatrelor 
noastre, tînăra autoare va avea bucuria să-şi vadă şi piesa la care lucrează acum 

Şi cine poate şti cine va fi atunci cel mai tînăr autor ? 

In cu[ise[e unui spectacol 

Un spectacol aşteptat cu nerăbdare a fost Horia. Aşteptarea n-a fost zadar-
nică şi nici nerăbdarea nejustificată. Spectacolul Horia, cu circumstanţele unei munci 
duse într-un scurt interval de timp, a fost — ca şi piesa — bogat, dens, cu mo-
mente de intensă emoţie şi poate cu puţin prea multă emfază. Dar cum nu inten-
ţionam să facem o cronică dramatică şi nici o analiză a piesei, obiectivul nostru 
reportericesc a vizat culisele. 

în culise n-am ştiut ce să privim mai întîi : decorurile, interpreţii principali 
sau numeroasa figuraţie. 

Fapt este că indiferent dacă întreg colectivul teatrului a intrat sau nu în 
figuraţie la Horia, la Iaşi a rămas, din tot teatrul, doar portarul. In rest, tot colec-
tivul a venit la Bucureşti, nădăjduind adînc laurii victoriei. In timpul pauzelor de Ja 
un tablou la altul (şi au fost destule) — cînd decorurile uriaşe înfăţişînd Munţii 
Apuseni se schimbau cu saloanele lui Iosif al II-lea, am putut rupe cîteva vorbe cu 
unii interpreţi : Miluţă Gheorghiu, artist emerit al R.P.R., laureat al Premiului de stat 
— însuşi contele Jankovitz, punîndu-şi peruca albă, pudrată — ne-a mărturisit că 
apreciază foarte mult teatrul iui Mihail Davidoglu şi, mai mult, că a jucat în toate 
piesele sale incepînd cu Omul din Ceatal. Spusele sale au fost întănte de Margareta 
Baciu, artistă emerită a R.P.R., care a realizat în figura Mariei Paven tipul unei 
aprige şi duioase, răzbunătoare şi totodată gingaşe femei din ţara moţilor. Intrind 
in cabină, după ce pe scenă fusese omorît, Şpanul Intze — Ştefan Dăncinescu — 
ne mărturiseşte că i-a venit greu să joace după ce în dimineaţa acelei zile văzuse pe 
G. Calboreanu în Apus de soare — spectacolul prezentat pentru participanţii la 
Decadă. 

„Să faci un meseriaş să plingă e mai greu, căci oricum, el pricepe tainele 
meşteşugului" — a conchis actorul ieşan, recunoscîndu-şi sincer emoţia şi admiraţia 
faţă de interpretul lui Ştefan cel Mare. 
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Un tmar actor ieşan, sigur pe el, avîntat pe scenă in rolul lui Ionuţ, fiul lui 
"Horia — este Virgil Costin. în culise, însă, actorul e timid şi nervos. Proaspăt ab-
solvent al Institutului, Virgil Costin a visat de mult acest rol şi nenumărate nopţi 
.şi le-a petrecut aplecat deasupra textului. Ştiind că juriul — deci şi foştii săi pro-
itsori se află în sală — tracul său era neinchipuit. Dar numai în culise ! Pe scenă, 
lonuţ s-a arătat viteaz şi neînfricat, aidoma fiului lui Horia. 

Din păcate, vizita noastră in spatele decorului a fost scurtă. Mişcarea preci-
pitată, vălmăşeala scenică din actul IV se propagaseră şi în culise. Riscînd să fim 
striviţi, printre decoruri, reflectoare şi actori care se îmbulzeau, am fugit in salâ 
pentru a asista la ultimul tablou care, spre tot regretul nostru — din pricini tehnic-
regizorale — nu s-a mai prezentat. 

In loc de încheiere 

Cele 11 zile de creatoare emulaţie artistică au conţinut 
atîta material faptic, purtător de sensuri diferite şi gene-
ralizatoare, încît pe marginea Decadei se pot scrie nenumă-
rate payini de evocare sau ae eseu ; poate chiar o opera 
beletristică... (Aceste cuvinte, precum se vede, infirmă păre-
rea noastră de la inceput.) Intr-un material ca al nostru, 
care creionează cîteva impresii, a trage concluzii e mai greu. 
Poate ar fi fost mai bine să mai existe cîteva capitole ; 
de pildă, unul intitulat De ce ne e frică să rîdem, în care 
să se discute nu numai concepţia regizorală a Teatrului de 
Stat din Petroşani asupra piesei Avansarea şefului, ci şi altr 
interpretări regizorale grave, rigide, dar lipsite de simţul a-
precierii umorului, care, uneori totuşi, mai poate fi întîlnit în 
piesele noastre. 

S-ar mai putea scrie un capitol intitulat, să zicem, Nota 
zero la dicţiune, unde ar abunda exemple de bîlbîială, nepunc-
tare a replicii, lipsă de respect faţă de limba literară, ca 
şi agăţarea cu tot dinadinsul de anumite „replici-cîrlig" la 
public şi frazarea lor intenţionat subliniată. Dar, cum am-
bele probleme au mai fost ridicate în consfătuirile dintre 
actori în zilele Decadei, să propunem şi titlul unui alt capitol 
existent de altfel în Munca actorului cu sine însuşi, şi, de-
sigur, şi acesta binecunoscut tuturor, anume Comunicarea. 
Dintre sutele de actori care s-au perindat în aceste zile 

pe scenă, puţini dintre ei s-au „înţeles" bine cu adevărat şi au comunicat sincer ceea 
ce aveau de spus. Cuplul Cristina Tacoi şi Eliza Plopeanu (Ioana-Rariţa din Inima 
noastră — Teatrul de Stat-Oradea) constituie în acest sens un exemplu_ fericit, ar-
monios ş i . . . rar. Cine a văzut Atenţiune, copii! (Teatrul de Stat-Oraşul Stalin) nu 
va uita niciodată impresia penibilă lăsată de mişcarea automată a actorilor pe scenă, 
de replicile recitate repede şi sec, impresie cu atît mai pregnantă cu cît în acest 
spectacoj a trait intens, radiind în jurul său, creaţia Eugeniei Eftimie-Petrescu. 

Uzanţa cere la încheierea unui articol să fii concluziv, să desparţi exemplele 
pozitive de cele negative şi să deschizi perspective spre viitor. 

Aceste cîteva rînduri nu ţin însă să marcheze un final. Afişul Decadei, în ape 
albastre, cu litere galbene, va rămîne mult timp în amintirea noastră, cu varietatea 
reprezentărilor pe care le deşteaptă, ca simbol al unor manifestări artistice de 
neuitat. . . . Şi ca un prolog al viitoarelor decade. 

un capitol bine cunoscut 
dicţiunea . . . 
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